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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

پاسکاری گرانی میان دولت و سازمان حمایت
قانون

این روزنامه حامی دولت همچون بســیاری از جراید درباره اعلام رسمی 
افزایش قیمت کالاهای اساسی نوشته است: همین چند ماه پیش بود اسحاق 
جهانگیري، معاون اول رئیس جمهور صحبت هایي با این مضمون کرد که قیمت 
کالاهاي اساســي بدون مصوبه دولت افزایش نخواهد یافت. اگرچه در همان 
زمان هم بسیاري از قیمت ها از فرمان معاون اول سرپیچي کرده وخودسرانه 
راه صعود را درپیش گرفتند اما حالا دولت مصوبه افزایش 6 درصدي قیمت 

18 قلم ازکالاهاي اساسي را منتشر کرده است...
سال هاســت اختــلاف قیمت میان آنچــه دولت و ســازمان حمایت از 
مصرف کننــدگان براي کالاهاي اساســي تعیین مي کند با آنچه اصناف اجرا 
مي کنند به پاشنه آشیل مصرف کنندگان تبدیل شده است. به نظرمي رسد زور 
اصناف به مصوبه هاي دولت مي چربد. همان زمان که معاون اول گفت بدون 
اجازه دولت قیمت ها در بازار کالاهاي اساسي افزایش نخواهد یافت بسیاري از 
کارشناسان و تحلیلگران اقتصادي این طور تحلیل کردند که گراني در راه است. 
حالا نزدیک سه ماه از بخشنامه رسمی معاون اول رئیس جمهور می گذرد 
اما با این حال قیمت ها در حال افزایش است و به نظر می رسد نه تنها در این 
مدت جلوی افزایش قیمت ها گرفته نشده بلکه قیمت اغلب کالاها و خدمات 
با افزایش روبه رو شده است. همچنین که تحلیلگران براین باور هستند دولت 
نبایــد در خصوص قیمت گذاري دخالت داشــته و تنها باید نقش حاکمیتي 

خود را حفظ کند...
درهمیــن حال رئیس اتاق اصناف ایــران در این خصوص که چرا میان 
قیمت هــاي مصوب و قیمت کالا در مغازه هــا اختلاف وجود دارد، مي گوید: 
»برخي از سیاســت گذاري هاي دولت در بحث قیمت گذاري اشــتباه است، 
به خصوص وقتي دو نرخ مصوب مي شود مانند اتفاقي که در خصوص نان رخ 
داد.« علي فاضلي در گفت و گو با قانون در پاســخ به این پرسش که آیا زمان 
اعلام افزایش قیمت 18 قلم کالاي اساسي را از سوي معاون اول رئیس جمهور 
مناسب مي دانید یا خیر توضیح مي دهد: » در این باره ممکن است من نظر 
شخصي داشــته باشم اما ترجیح مي دهم انتقاد خودم را به خود دولت و در 

کمیسیون هاي مربوطه اعلام کنم.«
قیمت خودرو را به توافق هسته ای گره نزنید

تعادل
این روزنامه از قول رئیس شورای رقابت نوشته است: افزایش قیمت خودرو 
هیچ ربطي به توافق هسته یي ندارد و بعد از توافق هسته یي باید یک زماني 

بگذرد تا اقتصاد در ریل مناسبش قرار گیرد. 
در دستورالعمل تنظیم قیمت اطلاعاتي ازجمله تورم بخشي، متغیر کیفیت 
و بهره وري در سال گذشته است. اگر توافق صورت بگیرد، کمک مي کند براي 
ســال هاي آینده که وضعیت نقل وانتقال پول و سرمایه گذاري و کل اقتصاد 
بهبود یابد و اقتصاد از وضعیت سردرگمي خارج شود، از بي برنامگي دربیاید 
حتي سرمایه گذاران داخلي در انتظار هستند تا ببیند چه اتفاقي رخ مي دهد. 
هرچه که اقتصاد ثبات داشــته باشــد و چه توافق شود چه نشود، آن زمان 
مي توان برنامه ریزي کرد. ولي حالا همه در انتظار نتیجه توافق هســتند. این 

بدترین وضعیت براي اقتصاد کشور است.
برخورد دوگانه دولت با درآمدهای نفتی

رسالت
این روزنامه در یادداشــتی درباره تفریغ بودجه سال 92 نوشته است: در 
متن تفریغ بودجه بند 3 که 21 جزء دارد و در هر جزء تکلیفي را معین کرده 

21 بار عبارت عدم رعایت مفاد حکم این جزء گزارش شده است.
 ... این اشاره از آن جهت است که برخي از رجال سیاسي با دادن آمارهاي 
من درآوري از میلیاردها دلار درآمد نفتي ســخن مي گویند که ادعا مي کنند 
معلوم نیســت کجا رفته؟ و از این طریق ابلهانه به سیاه نمایي عملکرد دولت 
ســابق مي پردازند اما وقتي خودشان مصدر کار قرار مي گیرند مي فهمند که 

دلارها چگونه وصول مي شود و به کجا مي رود.
در ســال 92 بابت صدور نفت خام و میعانات گازي بیش از 48 میلیارد 
دلار صادرات داشته ایم که وصولي آن 42 میلیارد دلار بوده و الباقي به صورت 
بدهي مشتریان و بازپرداخت بیع متقابل کشور حساب شده که از این مبلغ 
4/6 میلیارد دلار ســهم شرکت ملي نفت، در خارج از کشور متمرکز شده و 
37/5 میلیارد آن به حساب بانک مرکزي منظور گردیده که به صورت ریال 

به خزانه داري کل کشور واریز شده است.
بنابراین هر کس که مي پرسد این پول ها کجاست یا آنهایي  که مي گویند 
معلوم نیســت فلان میلیارد ارز نفت چه شــده اگر سواد ندارند که هیچ ولي 
اگر ســواد دارند به بندها و اجزاء پیچ در پیچي که دولت هاي گذشته و حال 
توسط کارگزاران پیشنهاد و در ساختار بودجه تعبیه کرده اند رجوع کنند تا 
بفهمند چگونه این 42 میلیارد دلار به صورت 14/5 درصد سهم شرکت ملي 
نفت، 6% فاینانس، 2% عیدانه، 26% ســهم صندوق توسعه ملي و الباقي 
57/5 درصد ســهم دولت به مبلغ 25 میلیارد دلار از 5/57 درصد الباقي به 
صورت ریال تسعیر شده و به حساب ردیف هاي بودجه اي نزد خزانه داري کل 

کشور واریز شده است...
گزارش تفریغ از بخشي از درآمد گاز نشان مي دهد که در سال 92 بیش 
از 2/9 میلیارد یورو گاز به ترکیه صادر و 2/1 میلیارد یورو گاز از ترکمنستان 
وارد شده و از این محل فقط 26% ما به التفاوت 1/6 میلیارد یورویي آن )نه 
26% کل صادرات( به حساب صندوق توسعه ملي واریز شده است... اما شرکت 
ملي نفت و بانک مرکزي دولت قانونمند یازدهم همین 26% را رعایت نکرده 

و سهم صندوق توسعه ملي را از این باب نداده اند.
یکي از مصادیق دلارهاي معلوم نیست کجارفته را که دولت یازدهم باید 
جواب آن را بدهد و نه تنها نمي دهد بلکه با صدور اســناد مخدوش و حساب 
به حساب کردن 4/1 میلیارد دلار بدهي شرکت نفتي اینوك بود که به قدر 
کافي در رســانه ها تخلف آشــکار آن گفته شد اما آنچه تا کنون گفته نشده 
این اســت که با احراز این تخلف و انعکاس آن در گزارش تفریغ نتیجه چه 
شد؟ براي این تخلف اظهر من الشمس که در جراید کثیرالانتشار منتشر شد 
و در نشــریه حســیب دیوان جزئیات آن منعکس شده دادسراي دیوان یک 
دادخواســت ناقص با طبقه بندي سري زده که مرجع رسیدگي کننده هم با 
صدور قرار رفع نقص، کل رویداد مالي را به کماي اطاله برده اســت. معنا و 
مفهوم این رویکرد آن است که در حالي که دولت با وزارت نفت علي الظاهر 
تسویه نموده است اما هنوز بانک مرکزي با شرکت ملي نفت )بدهکار نفتي( 

تسویه حساب نکرده است.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
870000سکه تمام طرح جدید
872000سکه تمام طرح قدیم

454000نیم سکه
256000ربع سکه

168000گرمی
89320هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3225دلار
3600یورو
5000پوند

875درهم

یــک اقتصــاددان گفت: 
رشد 300 هزار میلیارد تومانی 
نقدینگی خطرناک است و دولت 

باید آن را مدیریت کند.
حسن سبحانی در گفت وگو با 
نســیم درباره رشد نقدینگی در دو 
ســال اخیر اظهار کرد: رشد 300 
هزار میلیارد تومانی نقدینگی برای 
اقتصاد کشــور خطرناك اســت و 
دولت باید آن را مدیریت کند. رشد 
نقدینگی و پایه پولی بر تورم موثر 
هستند اما تنها متغیرهای اثرگذار 

نیستند.
وی با بی تاثیر دانستن تحریم ها 

بر شــاخص های اقتصــادی مانند 
تورم عنوان کرد: نرخ رشــد تورم 
در شــرایطی پایین آمده است که 
تحریم ها هنوز لغو نشــده اســت. 
بنابراین، این مسئله نشان می دهد 
که خیلی از شاخص های اقتصاد ما 
به تورم ارتباط دارد و خیلی از آن ها 
هم به تورم مربوط نمی شود و به نظر 
می رسد، نوعی اقدام نکردن به کار 
و پذیرش رکــود در جامعه منجر 
به پایین آمدن تورم شــده است و 
این ارتباطی بــا افزایش نقدینگی 
و فعالیت هــای دولت برای کاهش 

تورم ندارد.

این عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران گفت: البته انتظارات تورمی 
و امید عده ای که فکر می کنند در 
صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات 
آینده اقتصادی کشور بهتر خواهد 
شد، در تخفیف تقاضا که قیمت ها 
را پاییــن آورده، موثر بوده و خود 
دولت هم قبــول دارد که در حال 
حاضر برخی از فعالیت های اقتصادی 

کشور دچار رکود شده است.
سبحانی با بیان این مطلب که 
»امتیاز پایین آمدن تورم که دولت 
به آن افتخار می کند به تشدید رکود 
منجر شده است« تصریح کرد: در 

نظام مالی غیر ربوی می توان بدون 
ایجاد تورم، تولید را هم حرکت داد 
ولی نظام مالــی ما در حال حاضر 
ربوی است و نظام بانکداری هم در 

خدمت توسعه تولید نیست.
وی به تشریح نقاط ضعف تیم 
اقتصادی دولت پرداخت و بیان کرد: 
نقطه ضعف دولت یازدهم این است 
که ســه نهاد مهم وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و سازمان مدیریت که 
کارکردهای مهمی در اقتصاد کشور 
دارند، باید توسط یک عالم آشنا به 
جامعه شناسی اقتصادی ایران اداره 
شود و این کاستی کمی نیست ولی 

وجود دارد.
عضــو هیئت علمی دانشــگاه 
تهران خاطرنشان کرد: باید چیزی 
فراتــر از هماهنگی میــان وزارت 
بانک مرکزی و ســازمان  اقتصاد، 
مدیریت وجود داشته باشد، بنابراین 
دولت به یک ارشــد اقتصادی نیاز 
دارد که از نظر فهم مسائل اقتصادی، 
جایگاه بسیار خوبی داشته باشد و 
در عیــن حال به لزوم به کارگیری 
این فهم متناسب با شرایط اقتصادی 

ایران وقوف داشته باشد.
نباید  تاکید کــرد:  ســبحانی 
یک عالم کپی بردار از نســخه های 

اقتصــادی دیگران را  برای هدایت 
تیم اقتصادی دولت در نظر گرفت.

وی ادامــه داد: همواره رشــد 
اقتصادی کشــور سه درصد بوده و 
بالای 15 تا 16 درصد تورم داریم 
و بهره وری نیــروی کار ما همواره 
پاییــن 1/5 و 1/2 درصد اســت. 
این شــاخص های پاییــن از نتایج 
سیاست های تعدیل اقتصادی است 
که متاسفانه در این دولت هم ادامه 
دارد. چرا با وجود اجرای 25 ساله 
سیاســت های تعدیــل در اقتصاد 
کشــور، شــاخص های ما این قدر 

پایین است.

هشدار یک اقتصاددان در باره خطر افزایش
 300 هزار میلیارد تومانی نقدینگی 

یک کارشناس بورس به سهامداران بازار سرمایه هشدار داد 
هیجان زده نشوند.

مصطفی امید قائمی، مدیرعامل گروه توسعه مالی مهر آیندگان گفت: 
واکنش مثبت سرمایه گذاران به توافق هسته ای قابل پیش بینی بود چون 
توافق هسته ای شــرایط شرکت ها را بهبود می بخشد اما این اثر فوری و 
هیجانی نیســت، بنابراین سرمایه گذاران باید با احتیاط وارد بازار شوند و 
اگر سرمایه گذاران به آینده بازار مطمئن هستند و پول ها را از بانک برای 
خرید سهام خارج می کنند باید نگاه میان مدت و بلند مدت داشته باشند.

وی تأکید کرد: اثرات آزاد شــدن منابع، کاهش هزینه شــرکت ها با 
رفع تحریم های بانکی و خرید ارزان تر و آســان تر محصولات پایه و اولیه 

و همچنیــن افزایش محصولات صادراتی بنگاه های اقتصادی و در جمع 
رفع مشکلات شرکت ها در کوتاه مدت اتفاق نمی افتد و نیاز به زمان دارد.

این کارشــناس ارشد بازار ســرمایه خاطرنشان کرد: همانطور که در 
اوج نوسانات منفی نگاه میان مدت و بلند مدت همیشه سرلوحه دیدگاه 
تحلیلگران بازار بوده در اوج روزهای مثبت هم این نگاه وجود دارد چون 

اساساً بازار سرمایه بازار بلندمدت و نهایتاً میان مدت است.
عضــو هیئت مدیره هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: خرید و فروش 
هیجانی، آفت سرمایه گذاری در بازار سرمایه است و معمولاً همان دسته 
از ســرمایه گذاران که در روزهای منفی به صورت هیجانی فروشنده اند و 
صف هــای طویل فروش را رقم می زنند همان عده در روزهای مثبت هم 

اقــدام به خرید با هر قیمتی و هر شــرایطی می کنند و صف های خرید 
تشکیل می دهند.

وی افزود: برنده واقعی در بازار ســرمایه کسی است که سرمایه مازاد 
خود را با نگاه بلندمدت در بورس سرمایه گذاری کند تا از فراز و نشیب ها 

در امان باشد.
امید قائمی توصیه کرد: سهامداران سبدی از سهم های کم ریسک با 
بنیادی قوی را تشــکیل بدهند و اثر توافقات هسته ای و رفع تحریم ها را 
از جوانب مختلف مثل احتمال یکسان سازی نرخ ارز، کاهش قیمت پول، 
افزایش صادرات و کاهش هزینه تولید بررســی کنند و ســپس اقدام به 

انتخاب و خرید سهم کنند.

استاندارد  اداره  مدیرکل 
از نظارت ویژه  استان تهران 
بازرسان اســتاندارد بر بازار 
مصالح ساختمانی خبر داد و 
گفت: در سال جاری مصالح 
استاندارد  ســاختمانی غیر 

شناسایی و توقیف شده اند.
مســلم بیات در گفت وگو با 
ایســنا، با بیان اینکه در جریان 
بازرسی کارشناسان استاندارد از 
11 واحد تولیدکننده در تهران 
بیش از 45 هزار عدد انواع بلوك 
ســیمانی سبک و ســنگین به 
توقیف  بودن  علت غیراستاندارد 
شد، اظهار داشت: شناسایی این 
تعداد بلوك سیمانی تنها مربوط 

به خرداد ماه بوده و از ابتدای سال 
جاری تاکنون بیش از 185 هزار 
عدد بلوك سیمانی غیر استاندارد 

شناسایی شده است.
بــه گفتــه وی در این مدت 
14 هزار تن انواع ماســه و شن 

غیراســتاندارد و تعدادی تیرچه 
توقیف شده  نیز  غیراســتاندارد 

است.

استان  اســتاندارد  مدیرکل 
با اشــاره به فعالیت های  تهران 
نظارتی استاندارد تهران در این 
زمینه گفت: اداره کل استاندارد 
تهران بررسی مستمر بر فعالیت  
واحد های تولیدی را در دســتور 
کار خود قرار داده است و معمولا 
هر هفتــه در جلســات کمیته 
علائم تعدادی از پروانه ها باطل و 
برای برخی وا حد ها پروانه صادر 

می شود.
بیــات با بیــان اینکه پس از 
آزمون  و  نمونه برداری  بررسی ها 
نمونه ها در مورد وضعیت واحد ها 
تصمیم گیری می شود، ادامه داد: 
در جلساتی که در ماه گذشته در 

اداره کل استاندارد تهران برگزار 
شد در حوزه مصالح ساختمانی، 
پروانه دو فــرآورده بتن آماده تا 
رده مقاومتــی c20 از واحدهای 
»حســین سلیمی سرچشمه« و 

»مهدی بلانیان« باطل شد.
وی با بیــان اینکه برخی از 
مصالــح ســاختمانی موجود در 
استاندارد  قانون  مشــمول  بازار 
تولیدکنندگان  هســتند، گفت: 
باید توجه داشــته باشند که در 
صورت تولید کالای غیراستاندارد 
با عدم دریافت گواهینامه استفاده 
از علامت اســتاندارد بــا آ ن ها 
برخــورد و کالای تولید شــده 

توقیف می شود.

یک مسئول خبر داد

توقیف مصالح ساختمانی غیراستاندارد

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی با بیان اینکه قیمت 
گوشت قرمز براساس عرضه و تقاضا تعیین می شود، گفت: 

با توجه به وفور تولید نیازی به افزایش قیمت نیست.
علی اصغــر ملکی در گفت وگو با فارس در مورد اظهارات وزیر 
صنعت مبنی بر افزایش قیمت محصولات کالاهای اساسی از جمله 
گوشت قرمز اظهار کرد: قیمت گوشت قرمز براساس عرضه و تقاضا 
تعیین می شــود و با توجه به وفور دام از سال 92 تاکنون قیمت 

گوشت گوسفندی هیچ گونه تغییری نکرده است.

وی با بیان اینکه قیمت گوشت قرمز رابطه مستقیمی با قیمت 
دام دارد، گفت: با توجه به مازاد تولید و وفور دام در میادین، قیمت 

گوشت قرمز تغییر نمی کند.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی بیان داشت: با توجه به شرایط 
دام و بازار نیازی به افزایش قیمت گوشــت گوســفندی نیست و 

تقاضایی هم برای افزایش قیمت نداریم.
ملکی با اشــاره به اجرای طرح پیش ســرد کردن گوشــت 
گوســفندی تصریح کرد: با اجرای این طــرح هزینه های جانبی 

کمــی افزایش یافت، اما این موضوع هم منجر به تغییر در قیمت 
گوشت گوسفندی نشد.

براساس این گزارش نعمت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت از 
ابلاغ بخشنامه معاون اجرایی رئیس جمهور به وزارت صنعت برای 
افزایش شش درصدی قیمت کالاهای اساسی خبر داد که گندم، 
آرد، نان، قند و شــکر، مرغ، تخم مرغ، برنج، روغن نباتی، گوشت 
قرمز، کره، شیرخام و لبنیات از جمله اقلام مشمول افزایش قیمت 

هستند.

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی در واکنش به بخشنامه اخیر دولت:

نیازی به افزایش قیمت گوشت قرمز نیست

معاون حفاظت و امور اراضی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان تهران گفت: امســال 40 هزار هکتار از اراضی ملی و دولتی 
استان تهران در راستای حفظ انفال و تثبیت حاکمیت دولت بر این 

عرصه ها، سنددار می شود.
مصطفی پرویزی مقدم معاون حفاظت و امور اراضی اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان تهران گفت: با توجه به برنامه ریزی های به عمل آمده و 
فارغ از تعهدات مصوب که به میزان 3 هزار هکتار پیش بینی شــده، امســال 
40هزار هکتار از اراضی ملی و دولتی اســتان تهران در راستای تحقق حفظ 

انفال و تثبیت حاکمیت دولت بر این عرصه ها سنددار می شود.
وی افزود: در سال گذشته برای سنددار شدن 4500 هکتار از این اراضی 
مصوب شده بود اما با برنامه ریزی به عمل آمده توسط این اداره کل و همکاری 
خوب اداره کل ثبت اسناد و املاك استان تهران و ادارات ثبت شهرستان های 
تابعه برای بیش از 9 هزار هکتار از این اراضی ســند کاداستری به نام دولت 
جمهوری اسلامی صادر شد که شاهد رشد قابل توجهی در این زمینه بوده ایم.
پرویزی مقدم درباره اهمیت سنددار شدن اراضی ملی به نام دولت اظهار 
داشــت: اخذ سند اراضی ملی و دولتی باعث برنامه ریزی خرد و کلان دولت 
جهت ایجاد امنیت سرمایه گذاری در اجرای پروژه های ملی و استانی شده و 
موجبات جلوگیری از تصرف این اراضی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی فراهم 
می شود و چنانچه تصرفی در این اراضی صورت گیرد با استناد به این اسناد 
در مراجع قضایی و قانونی نسبت به استیفای حقوق دولت اقدام خواهد شد.
معاون حفاظت و امور اراضی استان تهران تصریح کرد: از زمان شروع پروژه 
اخذ ســند مالکیت اراضی ملی و دولتی در قالب طرح ملی ممیزی اراضی و 
تفکیک مستثنیات تاکنون برای 6/5 درصد این اراضی با درج نقشه رقومی، 

سند به صورت تک برگی )کاداستر( صادر شده است.
پرویزی مقدم افزود: صدور اســناد اراضی ملی و دولتی در قالب ســامانه 
کاداستر با حدنگاری دقیق و مختصات مکانی و وضعیت عرصه و تطبیق حد 
مالکیت اراضی متعلق به افراد حقیقی و حقوقی )مســتثنیات( با اراضی ملی 
و دولتی مشــخص می گردد و به وسیله آن تثبیت حاکمیت دولت با رعایت 

حقوق مردم کاملا احراز می شود.
وی با تاکید بر اینکه یکی از وظایف ذاتی این اداره کل تشخیص اراضی 
ملی و مستثنیات است یادآور شد: تاکنون بیش از 99 درصد از اراضی استان 
تهران مورد تشخیص و شناسایی قرار گرفته است و در خصوص مابقی اراضی 
نیز به دلیل وجود گپ )فضای موجود بین پلاك های ثبتی( و داشتن برخی 

مشکلات حقوقی موضوع در حال پیگیری است.

معاون شرکت ملی نفت ایران گفت: معجزه ای بلافاصله پس از 
حصول توافق احتمالی هسته ای در صنعت نفت رخ نخواهد داد.

مشتاقعلی گوهری در گفت وگو با ایسنا خاطرنشان کرد: باید از انتظارات 
کاذب به طور جدی اجتناب شود. اتفاقی که در دوره پساتحریم در میان 
مدت حاصل خواهد شــد این است که شرایط به ریل طبیعی خود یعنی 

به دوره پیش از تحریم ها باز خواهد گشت.
وی افزود: برنامه ریزی های کلان و راهبردی و سیاست های تعیین شده 
و به طور حتم سیاست هایی چون چشم انداز توسعه، اقتصاد مقاومتی و غیره 
روان تر پیگیری خواهد شد، اما نمی توان انتظار تغییرات ماهوی بنیادین 

در صنعت نفت را داشت.
وی همچنین در پاسخ به این که بازگشت نفت ایران به بازارهای جهانی 
و شرایط گذشته در چه بازه زمانی حاصل خواهد شد؟ اضافه کرد: انعقاد 
قرارداد، مذاکره و رایزنی نیاز به زمان دارد و این اتفاق حداقل شش ماه تا 
یکسال به طول خواهد انجامید، اما باید تلاش روزافزون داشته باشیم تا 

بتوانیم بازارهای از دست رفته را بار دیگر تصاحب کنیم.
معاون بررســی، امکان ســنجی اقتصادی و مالی طرح  های مدیریت 
برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی نفت ایران با اشاره به این که دنیا در شرایط 
نیمه راکد اقتصادی به سر می برد، گفت: با توجه به قیمت پایین نفت در 
زمان کنونی، بازگشتن نفت ایران به بازارهای جهانی نیاز به چانه زنی دارد، 

اما به طور کلی ظرفیت بالقوه برای این بازگشت وجود دارد.
گوهری همچنین به روند طبیعی ظهور مشتریان و پالایشگران جدید 
و تمرکــز بازارهای نفتی بر بازارهای نوظهور چین، ژاپن، هنگ کنگ و به 
طور کلی شرق آسیا و حضور ایران در این بازارها در شرایط تحریم اشاره 
کرد و درباره تحرکات و رفتارهای برخی اعضای تولیدکننده اوپک همچون 
عربســتان در صورت حصول توافق هسته ای ایران و گروه 1+5 افزود: به 
هرحال نفت در کنار این که یک حامل انرژی است یک کالای سیاسی نیز 
هست. بهبود فضای سیاسی قطعا منجر به بهبود فضای کسب و کار خواهد 
شد. وی ادامه داد: در حال حاضر کشورهای دیگر تولیدکننده اوپک نیز 

به دنبال تصاحب سهم حداکثری از بازار جهانی هستند.

نایب رئیس انجمن ســنگ ایران از واردات سنگ تزیینی به 
کشورمان انتقاد کرد.

مالک رحمتی اظهار داشــت: در حال حاضر بیش از 90 درصد تولید 
سنگ ساختمانی در کشور به مصرف داخل می رسد و کمتر از 10 درصد 
نیاز داخل از طریق واردات تامین می شود که عمدتا به سنگ های لوکس 

اختصاص دارد.
وی با بیان اینکه ایران ســومین تولید کننده ســنگ تزیینی در دنیا 
اســت، گفت: با این وجود واردات سنگ ساختمانی برازنده کشور نیست  
در واقع سنگ هایی به کشور وارد می شوند که در داخل تولید مشابه آن ها 
صورت می گیرد و فقط ممکن اســت سنگ  وارداتی از نظر رنگ مقداری 

متفاوت باشد.
وی واردات سنگ تزیینی را عاملی برای تعطیلی برخی معادن سنگ 
کشــور در گذشته عنوان کرد و گفت: ســنگ های وارداتی با قیمت های 

نجومی به کشور وارد می شوند.
رحمتی در ادامه با اشاره به واردات 20 میلیون دلاری سنگ به کشور 

در سال گذشته گفت: این رقم در سال 92 حدود 9 میلیون دلار بود.
وی تصریح کرد: میزان صادرات سنگ از کشور در سال گذشته 400 
میلیون دلار بوده و با این وجود، صادرات کشــور ترکیه در صنعت سنگ 

5 برابر ایران بوده است.
نایب رئیس انجمن ســنگ بــا بیان اینکه ایران دوازدهمین کشــور 
صادرکننده سنگ های تزیینی محسوب می شود، گفت: چین و ترکیه در 

رده های اول قرار دارند.
به گفته وی، در سال 91 میزان تولید سنگ تزیینی در کشور 16 میلیون 
تن بود که این رقم در ســال 92 به 15 میلیون تن و در ســال گذشته به 
14/5 میلیون تن رســید و تنها 600 هزار تن صادرات سنگ خام و 220 

هزار تن صادرات سنگ کار شده در سال 93 صورت گرفت.
وی توضیح داد: بیش از 70 درصد صادرات سنگ از ایران به سنگ خام 
اختصاص داشته است و سهم صادرات سنگ به چین، 85 درصد صادرات 

سنگ خام از ایران بوده است.

یک مسئول:
واردات سنگ تزیینی عامل تعطیلی 

برخی معادن کشور شده است

رئیس ستاد حمل و نقل و سوخت از صدور 65 هزار گواهی اسقاط 
خودروهای فرسوده در 3 ماهه نخست سال جاری خبر داد.

علیرضا فیض بخش در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: رویه قبلی درباره 
خروج خودروهای فرســوده از رده مصرف ادامه دارد، اما ما 3 پیشــنهاد به 

دولت محترم ارائه کرده ایم تا این روند تسریع شود.
وی افزود: دلیل اصرار ما بر تســریع در خروج خودروهای فرســوده آن 
اســت که وقتی به سال هایی که تولید خودرو بالاست می رسیم با انباشت 

مواجه نباشیم.
رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت با بیان اینکه 3 پیشنهاد ما 
روی میز دولت قرار گرفته و منتظر تصمیم دولت هستیم، اضافه کرد: البته 
همین الان هم که صادرات کند شده باز هم آمار خروج خودروهای فرسوده 
قابل قبول و قابل مقایسه با سال گذشته است و افت قابل توجهی نداشته ایم.

وی ادامه داد: در 3 ماهه نخست امسال معادل 65 هزار گواهی اسقاط 
در خودروهای سبک و سنگین صادر شده است که با توجه به کسادی بازار 
در 3 ماهه نخست سال و 15 روز تعطیل فروردین به نظر می رسد تا پایان 

سال جاری عدد سال گذشته قابل حصول باشد.
فیض بخش تصریح کرد: با این وجود این روند قابل قبول نیست و روند باید 
سریع تر دنبال شود؛ چرا که اگر انباشت تولید خودرو اتفاق بیفتد نمی توانیم 

خروج خودروهای فرسوده را جوابگو باشیم.
وی گفت: برآورد ما نشان می دهد تا 5 یا 6 سال آینده تولیدات به 500 
یا 600 هزار دســتگاه و به تدریج تا 1/5 میلیون دستگاه خواهد رسید و با 

توجه به واردات عددها بسیار بزرگ می شوند.
رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت تاکید کرد: کشور باید برای 
آن شــرایط آماده باشد و زیرساخت ها به طور کامل فراهم شود اما اگر این 

اتفاق نیفتد دیگر شرایط قابل جمع کردن نخواهد بود.

طی 3 ماه اول امسال
65 هزار گواهی اسقاط خودرو 

صادر شد

خبرگــزاری مهر از تعلل 
2ساله دولت یازدهم در اجرای 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

انتقاد کرد.
این خبرگزاری نوشت: درحالی 
که مســئولان دولت یازدهم در 
ماه های اخیر به کرات از افزایش 
قاچــاق کالا بــه کشــور انتقاد 
کرده اند اما حقیقت آن اســت که 
علت گســترش قاچاق به اجرای 
سلیقه ای قانون جامعی برمی گردد 
که دو سال است از زمان ابلاغ آن 

می گذرد.
یکی از مزیت های قانون جدید 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، الزام 
دستگاه های دخیل در امر واردات 
تمامی  کــردن  الکترونیکی  بــه 
فرآیندهای واردات کالا است که 
عملیاتی شدن آن می توانست در 
این 2 سال، به شدت حجم قاچاق 

را کاهش دهد.
تــلاش  ســال ها  از  پــس 
و  قضایی  اجرایی،  دســتگاه های 

انتظامی برای مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، همچنان کالاهای قاچاق به 
وفور در ســطح بازارهای مختلف 

کشورمان عرضه می شوند.
بــه دلیل گســتردگی مراکز 
توزیــع کالاهای قاچاق که تقریبا 
شــامل تمامی بنگاه های توزیع، 
عمده فروش، خرده فروش و اصناف 
می شود، عملا برخورد با کالاهای 
قاچــاق در انتهای زنجیره توزیع، 

کار دشواری است.
به عنوان مثال، وقتی پارچه یا 
موبایل به صورت قاچاق وارد عرضه 
توزیع و فروش کشــور می شود، 
دیگر شناســایی جنس قاچاق و 
غیرقاچــاق آن تقریبا غیرممکن 
شده و دســتگاه های ذی ربط نیز 
با این که می دانند سهم بالایی از 
بازار این کالاها در کشور را جنس 
قاچاق تشکیل می دهد، از برخورد 

جدی با این پدیده ناتوانند.
بررســی های کارشناســی و 
تجارب دو ســه دهه اخیر نشان 

می دهد راهکار اساســی مقابله با 
الکترونیکی کردن  قاچــاق کالا، 
فرآیند ورود کالا به کشــور است. 
تا زمانی که امور ثبتی مربوط به 
واردات کالا به کشور و مسیرهای 
حمــل و نقل  به صورت دســتی 
و کاغذی انجام می شــود، واردات 
قاچاق به کشــور از طریق مبادی 
رســمی باجعل اسناد، زد و بند و 
پیچیده  بودن استعلام ها به راحتی 

صورت می گیرد.
بر مبنای دلایل بالا، در قانون 
جدیــد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
کــه در ســال 1392 به تصویب 
رسید و به دلایل نامشخصی هنوز 
دستگاه های  برای  نشده،  اجرایی 
اجرایی تکالیف مهمی در ارتباط 
بــا الکترونیکــی کــردن تمامی 
فرآیندهــای ورود کالا در نظــر 
گرفته شــده است که در صورت 
اجرای این تکالیــف، قطعا راه بر 
قاچاق بســیاری از کالاها بســته 

خواهد شد.

بــه عنوان مثال، در شــرایط 
فعلی، امکان استعلام الکترونیکی 
درباره وضعیت کالاهای وارداتی به 
کشور فراهم نیست و اگر نیروی 
انتظامی محموله ای را توقیف کند، 
نمی تواند به طور آنلاین از قاچاق 
بــودن یا قانونی بودن ورود آن به 
کشور مطلع شود. فرد مالک این 
محموله به راحتی می تواند با جعل 
یک سند کاغذی، مجوز حمل آن 

را بگیرد.
الکترونیکی کردن اسناد، هم 
کار مردم را راحت تر می کند و هم 
مبارزه با قاچاق را تسهیل می سازد.
البته برخی دســتگاه ها روند 
الکترونیکی کردن صدور مجوز را از 
چند سال پیش آغاز کرده اند. مثلا 
الکترونیکی شدن ثبت سفارش از 
چند ســال پیش، فساد گسترده 
جعل ثبــت ســفارش را حذف 
کرد در حالی که تــا قبل از آن، 
افراد می توانســتند با جعل ثبت 
ســفارش، اقدام به دریافت ارز از 

بانک کنند. با این که با یک برگه 
ثبت سفارش، چندین بار از بانک 

ارز دریافت کنند.
از سال 1392 صدور اعلامیه 
تامین ارز هم الکترونیکی شده و 
فساد گسترده در این بخش هم از 

بین رفته است.
امــا متاســفانه هنــوز هــم 
فرآیندهــای صدور قبــض انبار، 
بارنامه، ترخیص، پروانه ســبز و 
ضمانتنامه بانکی به صورت دستی 
انجــام می شــود. در تمامی این 
فرآیندها، دســتی بودن مجوزها 
سبب شــده است تا فرد بتواند با 
درج اطلاعات نادرســت در مجوز 
صادره، هم فــرار مالیاتی کند و 
هم برای کالای قاچاق خود مجوز 

صوری دریافت نماید.
مشکل دیگری که راه را برای 
قاچاق گســترده کالا در کشــور 
فراهم ســاخته، نبود یک سامانه 
جامع مربوط به اطلاعات کالاهای 
در حال حمل در کشــور اســت. 

برای  هم اکنون یک مرکز مرجع 
استعلام درباره کالاهای در حال 
حمل نداریم، این درحالی اســت 
که بــرای مبارزه جدی با قاچاق، 
بایــد بتوان کالایی کــه به طور 
قانونی وارد کشور شده را از زمان 
ورود تا توزیع و فروش، هر لحظه 
رصد کرد. در صورت وجود چنین 
سامانه ای، کالای قاچاق دیگر به 
راحتی قابل حمل نیســت، زیرا 
نیروی انتظامی می تواند به راحتی 
با استعلام از مرکز مربرطه بفهمد 
که کالای در حال حمل در فلان 
کامیون، به طور قانونی وارد شده 

یا خیر.
با توجه بــه مزیت های قانون 
جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 
زمینه فوق، تعلل دولت یازدهم در 
اجرای درست و کامل این قانون، 
سبب شــده همچنان همان روند 
واردات سهل کالای قاچاق و حمل 
آسان آن به مراکز توزیع، در سراسر 

کشور ادامه داشته باشد.

مدیرکل حمل و نقل استان 
تهران از پرداخت  تسهیلات 
300 میلیــون تومانی برای 
باری  کامیون های  نوسازی 

خبرداد.
حمیدرضا شهرکی ثانوی در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
اظهارداشت:  فارس  خبرگزاری 
در طرح نوسازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی بار، به متقاضیان 
کامیون های  با  ناوگان  نوسازی 
اروپایی وکره ای، تســهیلات با 
نرخ ســود 12 درصد تا سقف 
300میلیــون تومان و حداکثر 
70درصــد قیمــت خــودرو، 

پرداخت می شود.
بــرای  کــرد:  بیــان  وی 
کامیون های کشنده با برند های 
چینی و روسی، تا سقف قیمتی 
200 میلیون تومان معادل 70 
درصد قیمت ناوگان، تسهیلات 
با نرخ سود 15 درصد پرداخت 

خواهد شد.
داد:  ادامه  ثانوی  شــهرکی 
نوســازی  طــرح  متقاضیــان 
می توانند براساس فرآیند تعریف 
شــده با در دست داشتن کارت 
هوشــمند خودروی فرسوده به 
و  مراجعه  خودروســاز  شرکت 
در صورت حائز شــرایط بودن، 

پیــش فاکتور خریــد دریافت 
ونســبت به ثبت نام در سامانه 

نوسازی ناوگان به آدرس ایمیل
 www.nosazi.rmto.ir

اقدام کننــد. مدیرکل حمل و 
نقل و پایانه های اســتان تهران 

بیان کرد: در این مرحله شرکت 
 5 معادل  حداکثر  خودروســاز 
درصد قیمت خودرو را به عنوان 
پیش پرداخت از متقاضی اخذ 
می کند و پس از آن نیز مراحل 
مربوط به معرفی به بانک عامل یا 
لیزینگ طرف قرارداد با سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای 
و سیر مراحل اســقاط خودرو 
فرســوده به ترتیب تعیین شده 
و در فرآیند اجرا خواهد شــد؛ 
پس از اخذ تسهیلات و دریافت 
کامیــون جدید، ســند به نام 
لیزینگ و یا بانک عامل )اجاره به 
شرط تملیک( صادر خواهد شد.

مدیرکل حمل و نقل استان تهران خبر داد

پرداخت تسهیلات 300 میلیون تومانی برای نوسازی کامیون ها

معاون اداره کل منابع طبیعی:
40 هزار هکتار از اراضی ملی و دولتی 

استان تهران سنددار می شود

یک رسانه حامی دولت نوشت

تعلل 2 ساله دولت یازدهم در اجرای قانون مبارزه با قاچاق

یک کارشناس بازار سرمایه:

سهامداران بورس نباید هیجان زده شوند

معاون شرکت ملی نفت مطرح کرد

معجزه ای بلافاصله پس از توافق هسته ای
 در صنعت نفت رخ نخواهد داد


